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'rent to acnooi in Tartu, grammar school and unaatiun "Troffner".

I vas a -ve,_ unruly pupil with bad manners an. 4 wau forced to chennt ichool

for disciplinary reasons. I went to the college in Tartu( Estonian: kelleisk)

I was a. stujent in the last • rade when the great polititical happenings

took place in Estonia and the Ruesinns , occupied,the country. Already as

utudent I was active in an Estonian yunth-vr_anization for several years.:Ipmen

("Noored Kotkad"). I especially activ- in the cepartmentshoreeback gamm

riding. Horses ani instructors caue from the first cavalry re‘iment

stationed in Tartu.	 5=0
The last but one commandant of the regiment, colonel Jaan Kurvits

'( he was already dismissed by the Russians and major Felix Vines was in 	 nrs.neta
44mtteWcommand) started to Organize an underground-organization immediately,
el4e.

in which he included also the riding-department of the youth organization.
\i7ithout an order of the underground organization, I went with two 	 152nailasa

' friends of the sane age tin th'e town hall in Tartu during daylight hours • 1,51-
yotaa"'and removed the red flag and hoisted the Estonian national flag: This	 :wedt

happened in June 1940. I. as able to escape . my Russian pursuers. But
Wen=

my parents were thrown An jail as hostages.On 28.of August I surrendered

• Cdfato the Russians and my parents were dismissed.

Ahti Pae in Sweden will remember this episode' of'my life.He was

one of the organizers of the undergrounimovement in Vales.

I was in the.NKVD-priaon in Tartu for 9 months. My parentsfft-
settled in Gernany towards the end of 1940. In the same cell :kith me wave

Walfried Krastin, town official of Vaana aKuuste Fruuli, colonel AnnUs

My parents hats helped from Germany so that I could leave the prison with

the "special transport of prisoners" and resettle in Germany. This was

-April 1941.
• Innediately after the Outbreak of the war between Germany an

Russia, a police-battalion was forted of . those.Eatonians who Were

resettled as "Germans". he organizer was the Estonian oolinel Soodla.

It was said, that this battalion would io innetiately , to Estotit in .;

fight for Estonia. This was a deception-. The

the Ukraine- to Kiev. I joined this unit inne
the Ukiaine, where we fought against partisans

of the free world from this periede. For examigkv
Wactaiwat,	 —

'inIt/beck, the pastor V.Viks in Chicago, the officer V.. Flirter:

London a.s.o.; a.s.o.
rite only possibility

used personal influence and suggOgi

a sore izportant position for tge

Out of the Uktaine was, if.dateli6

at this or that one is neelW

,
ay case, I was Lisnissed riö
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. I was detached to tho 45. Kutonian regise pt where I served as orderly
officer to the regiment commandant (colonel \ t enet .(died in battle) and

lt.col. H.Riipalu, presently Zngland.) With thic regiment A was involved

in the heavy fightin‘ around Nurva ( battle of Sinimigi). Later . on, we

fought around Tartu. At Kambja we had groat losLes (August 19441.
Cies° to Tartu, at the bridge Mena, I lost consciousness through the

effect of a boab. When frgained Ay ' senses I found myself prisoner of the YrIC:

Russians.I west irsged from one staff to the other and continuously

interrogated.

The first campl where I was sent tor:Taira prison7cimp for officers
.close to Uoscow.In Dscomber I W25 "separated" from this camp as a

"traitor" 'ani nenemy of the fatherlandif and I was sent to the Ural 3 a

special carp *KISBLA . I tried to escape all by myself (Uarch 1945).
I landed in the heigtborhood of Leningrad./n April 1945 1 was discovered

and placed under arrest and brought to • prisoner-of-war camp around

Leningrad. There,I was among soldiers, no officers'. Among the prisonets

were Latvians and Lithuanians. Iliad given different name And statei !

to bean ordinary soldier, but I had admitted to be Kstonian..1946,.all
.	 -

Estonians were brought to Estonia, because it wee assumed to get a more

detailed in:ormation about each individual.AbOUt . 400 aen were put into

the former building of the Bekker-factory in Tallinn.There. I met many

of my former regiment and my real name and rank was revealed. I was abl

to escape from this camp rith Eniel Buiektill; We fleA to cdntral Estonia

district of JX-rvamaa, where I lived as a free man ant partisan An the

• forrest between Znly 1946 - 1950. Our headquarters was mainly the villag
• LCIC:1Uudekilla, about 5-6 km from the railroad station Tamsala. Later on we

lived. in the neighborhood 	 the village Saunaktila. Our group consisted
of 10 men. We lived partly in the forrest, in bunkers and in -eingIeL;

..%ee
farmhouses. Several times We attacked communist functionaries and'ili
Both sides had lone;.

Efter a time, we were able to get falsified documents and could 3p
frsely. I undertook trips to Tallinn, Tartu, Fitrnu a.m.°. Prom there

I even made a long trip to Sibiria to bring, back soie iiep/aced. persons.

This Undertaking was financed in goli(by Frau Kore-Kraus, whose son lives

in Canada) and with Rubel', giVen by the relatives of the people I brought

back. The persons I was supposed te-ge;refused to coMe with me and there

fore I brought others,

SKRET
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Op the 22. June 1950, I was placet under arrest in Tallinn, during the

big singing festival. I assume, that a cortain JOAB has revealed my

identity. Joab, who worked in Narva, knew me well and he know also,

that I wis in Tallinn at that time. The militia officials, who placed

me under. arrest were from Nerve. When searched., a weapon was found.

In turn, I was in the central prison in Tallin ("Patarei") and in the

MD-house ("Pagari") until March 1951. I constantly repeated, that I

was a German National( at:Cording to the resettlement-contract). One

day, I reoeived the sentence of the "special douniscion" (Sonilerkommission)

I was sentenced according to para. 58/4 and 182 to 10 years forest labor.

With this, my

From Tallint;

The last camp

end of 116..
3/

German nationality was recognized.

t 'was sent to the lamp gargopol, lithe Archanielmk-oblast.
2
was Solikamsk. I was released to go "home" towards the
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Subjoot was taken as a PaN. by the Cavalry of the :Soviet Army on 25 or 26
August 1944. At a later date he was injureek'in an air bomb attack near .
the.bridge , of Jaenese (crosseu Emajogi near Tartu/Estonia). Subject
served with the lot Battalion of the 20 Waffen SS Division under the
command of Major MAITLA, an Estoninn.

- After Subject's capture he wuo taken to the headquarters in Tartu located
on the corner of Saeveski and Taehe Streets. Interrogations were conducted
in Russian through an interpreter for a period of 2-3 hours. Subject was

questioned on personal data, technical details, the strength -and arms of
. the 20th Division and the names of the nigher ranking officers. Subject,.
admitted to being of Estonian origin.

Subject does not remember names of anyone during this period. He.was
interrogated by a captain and two lieutenants of the ...soviet Army.

Subject was sent to the assembly point for POWs located in Hopka six
or seven kiluMeters from Tartu. There were about 700 Germans and )0
Estonians. (Subject remembers one Endel KULJUS, Kreis harjumaa). After,
two or three days all prisoners were transferred via Voru to Petseri
(about 90-100 km). Since subject was in a weakened condition, he was
carried by his comrades as far as Voru and later transferred to a horse
drawn cart.

In Petseri (southeast of Estonia) the prisoners were sent to a transient
camp located circa 4-5 km from Petseri. The exact name and location of
this camp ie unknown to subject. After about seven or eight days at
this place the prisoners totalled 1500 men-,subject doesn't remember

• any of their. names--all of whom were loaded on a train and after
• travelling for 1j days the transport of prisoners arrived-in Leningrad.
This was mid-September 1944. officers were separated from enlisted men
and sent to another camp near Moscow. During the trip the officers (there
Were only 4) were escorted by one sergeant and 2 sentinels, and were
detained in a separate train compartment apart from civilian travellers.,

and
Subject hid his Soldbuch, pocket mab,/EK II under a tree near Laitikuela
(a village) in Estonia.

In the camp near Moscow There were about 2,000 Germans, 14 Finns,
1 Lithuanians, a few Hungarians and one Estonian. Subject does not recall
the name or number of that camp, all he knows is that the camp is located
near a former monastery and that in the vicinity are a large number of
barracks.

Subject suffered some aftereffects of the air bomb explosion (first para.
above) and remained in this camp until 'December 1944.
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When subject wan asked by u p thn name° of other ',ri p ener° with whom
he wen interned, he maintained he could not remember.

. In the monastery the beds were 4-5 tioró and In the berracka only 2 tier
beds.

The prisoners were not required to work but had to participate in the
police-call for the camp area. The Finniuh prieoners worked voluntarily
in tho sawmill. •

SUbject and the Lithuanian prisoner were interrogated 2-3 times in the
camp. The interrogator was an older (50 years) Rusisian, wearing glasnes
with metal frames, circa 175 cm tall, moustaoh, very little hair and
in military uniform without seaulettes. Interrogations were conducted
in the office • f the camp and the questions dealt with subject's time
in the SS.

&mama
Near Moscow (a 3 -4 hour trip by train) a Roumanian officers camp is
located. The camp is in very good condition and the barracks are built
part way into the ground.	 Eta
Before Christmas 1944 the 6 Belts and 30 Hungarian officers escorted
by 6 sentinels were transported by truCk to the Roumanian officers camp.
SubjeCt stayed at this camp over Christmas and after the holidays
all the Baits were transferred to Kizel in the Ural Mountains. This trip
took 3 -4 days by carriage and they were escorted by 3 Sentinels. Kizel
is a large coal mining town. First they were placed in a transient
camp Where there were about 800 other prisoners--Russian political
prisoners, members of Vlassov Army, some Latvians and a Lithuanian.
The Lithuanian was one Napoleonis CERNIUS, born circa 1920 , who was
the son of the former chief of the Lithuanian General Saff. CERNIUS
was a second lieutenant. The work at this camp was done in three shifts.
Subject worked in a brigade Of'20 men who loaded and unloaded the
incoming wood and other materials. The area of the mine in which subject
worked had a diameter of 300-400 meters.

At the 11 ginning of Larch 1945 Subject escaped from POW camp and attempted
to get back to Estonia. Subject originally planned to flee with CERNIUS
but CERNIUS could not go because of badly swollen legs.

"Bewegung freies Deutschland" was . working among the Germans. (bubject
never heard of "Antifa"). BfD carried out the investigations with the
Germans. Other nationalities were not interrogated. 	 semazse

In the course of Subject's internment at the camp, 4 Latvian officers-- 	 oma-ans
arlac1 colonel and 3 of lower rank--arrived. Subject does not remember the

names.

Of the 800 men who were interned with Subject 500 had died by March 1945.
There was a constant flow of new prisoners into the camp during Subject's
internment.
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- At the beginning of i,:arch 1945 durin;; . a bad snow storm when visibility
was bad and with the aid of CERNIUS, Subject made his escape from the
camp. -jubject . was wearing a ausoian type kersey-lined jacket and
trousernSfolt shoes. For food he and 2 pieces of bread (ca 400 grams;
and 10 boiled potatoes. Because of the weather train movements were
temporarily stopped. The mines tire about 4-5 km from laze'. Subject
hid in the forest,- about 2-3 km from camp, for 44 days until the

' resumption of train traffic at which time Subject hid in n cod i train

• -and concealed himself under the coals: The train personnel consisted
of ;. persons. After a 2 day trip, the train arrived in a town culled

Molotow. •

Half frozen subject loft the train and walked along the trackr. He had
no documentation. He spent a few days sleeping in waiting rooms and '
stcalin n. food to keep alive, in mid-April 1945 in a small. town between
Volkhov and Leningrad subjoct was caught stealing a loaf of bread
from a truck while worKers were unloading to a warehouse. .L.ubject was
apprehended, taken to a military command and questioned. At this .
inquisition subject gave his name asHEINand not HEINE, and 'claimed he
was an rAtonian soldier on his way to 1.stonia. Subject was caned by
two sergeants in the presence of an officer. The interrogations were
conducted in Russian with an interpreter who was of Finnish origin from
Ingeriland. At this internment point the food was good, probably from
the military Kitchen. After two days here, subject was transferred to a
POn camp located in a bombed factory area somewhere between Leningrad
and Moscow, circa 10-1) km from Leningrad. There were about 20
different buildings in this compound and the Pun saki was located on the fl MIMMT52

• ,3rd floor of a factory building. In this factory building the prisoners 	
-

performed such jobs as installing air-compressors (Swedish made), cleaning
and repairing the buildings Of the factory, and some POWs made aluminium 	 m-::Na,ssa

kitchen ware. A demontaged factory from Germany arrived and was
reconstructed in this area. All together there were about 3,000-4,000,
POWs in this camp. Subject does not .remember the name of the factory	 Eaca2d
area in which the camp was located. Another Estonian,name unknown 	 C P
to subject, arrived at-this camp. This Estonian was a blacksmith .
with the 1st Battalion of the 20 SS Division. ti=

•itzvg

At the end of December 1945 Subject was transferred with 300-400 other
Estonians to Port of Beckeri in Tallinn/Sstonia, where he remained until
June 1946. The camp was located on the seashore near Tallin-Kopli.

Subject remembers the following Estonian prisoners interned at this camp:

1. )(JURS, Richard, born in Tartu, at present in Vorkuta or Narilski. JURS
was a school friend of Subilect. Wife's name is Erika, blond
hair. Possibly in Germany.

(Interrogators Rotel There was a dentist (Estonian) serving with the
US Air Force in Hahn, Germasy, later ,stationed in Fuerstenfeldbr,
whose name was JURS, born in Tartu/Estonia.: Possibly a brother of
Richard JURS.)

"4.
2. , UUDEKULL (?). Endel,_born in_jaervamaa_



room, ieem‘ Maw.

b■ Ira."

- 3. 1 1,t1 Helmet, ?? from Tartu

There were about 40J-500 pr‘aonera in the camp in . becit• eri. The camp

wae i ehirded by flatonian voldiere from the Red Army . . Subject does not
remember any of the i.;eardn names. The aentinels were kind and 3enient.

• The prisoners' familiee were permitted to•visil and also send percale
which were nt times ntrictly examined. The food at this camp waa better
than the food ' subject had received in the hunalan POW camp. Subject
was employed unloading sand and gravel trucks for a Tort bridge construction
near the camp. His friend Endo). UUDELKUELL was,workina in the saw mill
outsids of the camp. Some of the prisoners wore permitted time off during
the evening to go to town at which time they could wear civilian clothing
but in thc, camps they had to weer the uniforma issued by the Red Army.	 :r.AMMO

On 28 or 29 July 1946 subject and Endel UUDELKUELL fled from the camp in	 =mu
Dockeri. Subject's reason for escape is that since the prisoners had
good relationship with the Populace of the city. the Runsians started

mArom
Police in Rakvere. UUdekuell received a parcel with civilian clothing
which he used for his escape and Subject stole civilian clothing from
Lt. aelmet. Later Subject wrote a letter of apology to Lt. Helmet for 	 (11%1
the theft.

monawm
One day Subject went with the crew to the saw mill and took with him
the stolen civilian clothing. In a concealed portion in the saw mill 	 re6%.1
the two men changed into the civilian clothing and wPnt to the
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seashore to srallin. The saw mill was not closely guarded but had
only moving patrols so escaping was not too difficult. When thetwo
men arrived at the main station of Tallinn (called: Haiti jaam), an 	 Rowe

•aunt of bUDELKUELL was there with two train tickets to Rakke/Est. 	 CP/24
LAW1

The men were not documented .. In the vicinity of the railroad Rakke
Vaegeva was a farm that was owned by one OEUNAP (Not positive of spelling)
who was obviously; prepared for this visit of the two men by UUDEKUELA's
aunt during her visits to Beckeri camp.. The two men s pent about 2-3
days at the farm and departed in the direction of Tamsalu. From
Tamsalu the two went to a village called Uudekuela where Endel
UUDEKUELA's uncle lived also named TRIDEKUELL.

In Tamsalu Subject became acquainted with a girl one Rosa. OLUP who was
also known to Endel UUDEK-UELL. She was employed as'a switchboard.onerator

in Tamsalu. Subject corres ponded with OLUP and has kept this correspondence

uhtil the present timear--.	 -- •

:151:new investigations and subject was afraid that hia idenity might be
found out even though he was registered as ErikHEINand not as 	 gaol
Erik HEINE. Endel UUDEKUELL was formerly an agent of the Political

This aunt resided in Tallinn-Kopli, exact address and the name are unknown
to subject, although subject claims visiting her one or two mimes later.

The two men boarded a train headed south before noon and before sunset
of the same day they disembarked in Vaegeva. This was on the last
day of July. For some unknown reason to subject, the train was not
checked. This was very much out of the ordinary.



Hotift OLUP through her employment as a awitchboard operator was able to
monitor converaations setreen.cortain NKVD officials and several times
warned Estonian Partisana bef ore Razziis (possibly raids).

While subject was in Potma and Puykova, he allegedly had a eiw commo
sotup with Rosa'OLUP. :iubject would take a' shoat of white paper whicn
ho submerged in oold water and while still y et put it on a desk or
desk glass, en the wet paper he would place a sheet of drypaper and
with a gray pencil ho would write his secret message. When the wet
paper dap dryLagain he pressed the indented letters - back so that the
paper was again, smooth And nine another , letter in ink on that now
dry paper. When ULUP received the letter she Fut the vapor in water again
and held it against a window which enabled her to road the secret letter.

The letters were addressed to dosa OLUP under the name: Erika KUUSIK,
Tamsalu/Est. , Subject explained that all the personnel of the post
office knew that the letters coming in for KUUSIK were intended for
OLUP.

UUDEKUELA's uncle's farm was maintained ..:yr the wife since the sena were
living as Partisans in the forest. The sons had a bunker c.bout 500 meters
from tne farm in which they slept and secretly during the night they
would assist on the farm.

These sons were:

1. ArtuPLUMKUELL (1900), lived in 1950 as ayartisan
2. ???? UUDEKUELL (1918), left for Kivioeli in 1948-49.

September 1946 they left the farm and moved on to the village of Vahuauela.
Subject and UUDEKUELA travelled by train to Rakke and from there walked
about 7 cm west. In Vahukuela the two men visited UUDEKUELA's uncle,
one_rauXFUERIMASE, and nis family.

LaM
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At home were JUERIMAE8's wife, originally from Ingeriland and a young
boy (possisly SOOMUSTE ?? --his father was an officer in the -Estonian
Army who was deported to the Soviet Union in 1941.)

(Note by interrogator: There were two officers in the Estonian Army with
the name SOOHUSTE--a major and a captain).

One of JUERIMAEE'S sons was a supervisor in a governMent operated farm
previously owned by an Estonian nnvy(ra-,tairAORE. KORE's son was also,
a Navy Captain during World War II.

(Dote by Interrogator: A captain KORE was personally known to interrogator
but he was in Estonian Army and not Navy. KORE junior is presently in
Canada).

There were no partisan activities in Vahukuela that one heard about. Subject
and UUDEKUELL passed themselves off as students on leave. Subject and
DUDEKUELL on several occasions worked on the government operated farm
for which they were paid food and clothing. Subject does not remember
the name the farm took on after the departure of KORE.
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Shortly before Christes.s subject travelled by train to Tartu because he
• had hoard a rumor that it WM% possible to buy certain types of documents

there.

While there, Subject met two old “ ehool f"rieadu::

124.VA IARSII, Tartu - Tammolinna
2. Oditi ( this in a first name, subject cannot remember her family

name). Oditi also liveu in Tartu-Tammelinna..

When subject first approached Oditi's rouidonce, oho had visitors no
subject waited outside until the visitors -departed. As Oditi and her
sister wero leaving the house they noticed subject standing thore and
thought at first that ho was a prowler and when they discovered who he
wee they were surplised. Later they ,,ere all together for Christmas
Eve. They had a Christmas tree and candles???? 

Later while in Oditi's apartment subject inquired into the possibility
ir3§fialof buying documentation and 04ti promised her assistance in this matter. 	 =mem

After Christmas subject met VAARSI in Oditi's apartment, and this same
meeting included Oditi and her sister (name unknown to subject) who was 	 .
studying at the University.

1111

VAARSI also gave her promise to help subject buy documentation and quoted
the price of 1.000 rubles and 20 liters of liquor.

VAARSI had a-brother who was employed in the "Vanemuine" theater in Tartu.
Subject returned to TaMsalu where Endel UUDELKUELL was waiting. The
family JUERIMAE supplied the money and liquor and on the next trip to
Tartu subject purchased :the documents under the name Priit POLTSAMAA.
Ithe documents 'actually at one time belonged to a Priit POLTSAMAA
who was a performer in the"Vanemuune"theater. The passport had a black
wax like cover and about 10 letters inside.

The photograph of POLTSAMAA in the passport was certified with a Tressed
seal and also With a rubber seal.

(Subject's technique for putting his picture in POLTSAMAA'spassport will
be explained in a special report prepured by KT:TOPAZ).

Priit POLTSAMAA, the former owner of the passport, was a ballet dancer.
The military certificate was green and no photograph was required.

It was rumored that one could buy passpo-,:ets through the passport desk.

February 1947 subject bought a passport for .Sndel CUDSKUELL from a :aiitia
man at the price of 2.000 rubles. Subject accain changed photos so that
UUDIKUELL's passport contained his own picture.



Uaroh 1947 subject met two partisans in Tamealus

1. -RANNISTE, Lagar from Wirumaa

' 2. :PARTS (?), Endel, captain and his brother both participants in
World War I at which time PARTS was only 15 years old,

(Note by interrogators Endel PARTS wasSom_cArna-1904.- . His first'
name was not Endel at birth but he took this on later as his
first name).

These partisans hid out in the village of Saunalcuela in the cellars of
two separate farm houses.

One farm was owned•by Dmmish(VKK and the other owner oannot be remembered
by subject. - :puma

Subject and IYUDEKVELL joined RANNISTE and PARTS going from place to	 gaols
place,. sometimes alone and sometimes in a group. They would stop in
different farms, villagee and in forests. The last time they were in
Saunakuela was over Christmas 1949.

In Saunakuela they met:
ii	 •kic k

1.)(VAINOMAE, mu known as "Habe" a former police officer from
Vajangu

pf<si	
•

2.;(15HSSAAG I-2) known as):"-PUSA"

3. Karin LAU, female, a wife of a police sergeant from Viljandi.

Subject carried a Russian machine pistol and a German "ParabellUm" both
9 mm. Subject got the "Parabellum" from OUHAP and the machine pistol
in the village of SAVNAKUELA.

Subject wore the "Parabellum in a small gun holster.

PARTS had the same weapons.

VAINOMAE had a Parabellum and a rifle..

Ena-VASK, a farmer residing in Varangu near a school house, was a friend
of all 7 of the partisans. VASK had a daughter and two grandchildren
who were deported to Tomsk in 1941. TASK had known RANFISTE previously.

The partisans decidAed to do a good deed for VASKI eln subject, because'
he was a Russian speaker, consented to go to Siberia and bring back
the daughter and grandchildren of VASK.

Subject took with him 10.000 rubles, part which was given by VASK and•
the rest collected by the partisans. Subject travelled by train to
Tallinn, and from there purchased a one way titlark plane ticket to
Moscow, departing on 9 August 1947 at 0900 hours from the Tallin-Uelemiste

wizeicarie
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airport. The only stop in the course of the trip was in Leningrad.
In the Moscow-Kasuanki railroad Station subject purchased a ticket
on the black market for 500 rubles (normal prico 200 rubles) going
to Novo-Sibirski.

Uubject changed trains in Taturoki for Tomsk.

From Tomsk subject took the steamer to Bodgornoe . and from there via
the river Pantsari travailed by steamer to Xolpaehevo: In Kolpashevo
subject mot circa 20 Estonian families (mostly women and children).
From Kolpashevo subject walked and hitchhiked (had rides in American
made tu4ebaker trucks--in civilian use) circa 100 km until he reachnd •
Pantschar. On several occasiono throuchout the trip subject was
checked by NKVD men for nis documentation, still posing as POLTSK....AA
he told them he was visiting his sister, and was left alone.

Subject found VA:A's daughter working in one of the several "kolkhozes".
in Pantschar and remained with her in the "kolkhose" for the entire
day. That evening he was ordered to the main office of the "kolkhoz"
and questioned on why he came here and from where he came and also -
his documents were acl:ain checked. 4the investigator was a Soviet
major who happened to be at the "kolkhoz" to check on a delivery of
corn. Subject continued to claim that he was visiting his sister.

Subject slept in his "sister's" apartment and the next morning ne
was ordered to go to Pantschar where he was interrogated on the same
subjects of the previous day. When he told them he had come to take
his "sister" and her children back to Estonia, he was informed that he
had to have a certificate issued by the Estonian militia which explained
who was going to be responsible for the children when they were back 	 CODin Estonia. When it was noticed that subject was listed as an actor,.
he was ridiculed and accused of being a Nazi who entertained Nazi
troops. He returned again to his "sisterW poorly furnished and	 itag:11
unheated one roomApartment. His"sister" possessed an under nourished
cow which gave only 2 liters of milk daily. She was employed in
the "kolkhoz" as a cattle-woman.

Subject had a passport for his "sister" but in spite of this she 'would
not accompany , him to Estonia.

' Subject returned to Kolpashevo where he remained for a week.

Here subject met the following Estonians:

,
1. [Mrs -. RAHA, former wife of the director of the lime factory in

Tamaalu/Est.
, 0;

2. (Mr. KIRIK
. Meeri

3. ( Mrs )NIRIK , daughter of Mrs. RABA

4. 'Mrs: REIDAK, a de pendent of chr.plain DODD.
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5. Linda LUIK, a young girl from Viljandi

6. Family TAMM (husband, wife,and child)

7. 7MrsNENPALU and 2 daughters. Mr. EENPALU was the last Estonian
Prime Minister. He starved himself to death.

Subject convinced a group of Eetonians in the "kolkhoz" to travel with
him to Estonia. Among those who agreed to go were:

Family KIRIK 2 persons
Mrs. REIDAK	 1 person
Linda LUIK	 1 person
1 girl and 1 boy
2 people from Viljandimaa
1 7-8 year old girl was given up by

her mother at one of the stops.

Total 7 persons - all Estonians

Subject explained that there is a restricted area in which deported
people must remain and that periodically, some weekly and some monthly,
these people must report to the NKVD. This group of deported people
travelling with subject were permitted to go as far as Bodgornoe because
in that area, about a 2 days walk, t tp,mfl ia a control point. Between
Nolpaschevo and Bodgornoe the groupYan a small ship and beyond Bodgornoe
they travelled via steamer on the Ob River. The Ob River is noted
for fishing although fishing is prohibited for the civilian population.

On the second day of the trip the ship ran into an underwater sandhill
and was delayed for 6 hours. Because of this delm subject explains that
the captain was permitted to bypam. the controlno make up the lost time.
In Novo-Sibirsk, another control point, documentation was again not 	 t
checked. After a two day delay in Novo-Sibirsk because of the inability
to get tickets, the group finally purchased through tickets to Tallinn.

In the waitingroom of the Moscow railroad station was another control
point. Two militia men were stationed at the door, one checked documents-
and the Other stood guard.

In order to get the group through the door without having a documents
check, subject approached the guarding militia man telling him subject,
was from the Education'Ministerium and that the militia man was to
report there immediately. The militia man followed subject leaving the
aoor unguarded and . the travelling group took this moment to exit from
the waiting room omitting the document check. The travelling group
originally purchased tickets via Leningrad to Tallin, but subject later
exchanged these tickets for ones via Riga to Tallin his explanation
being documentation check were less apt to happen on the latter route.
Subject claimed that so many beggars travel on the first route there is
a constant check.
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From Riga the group walked to Tamsalu/Estonia. At this point they split
up, Family KIRIK and Mrs. REIDAK went to Tallinn and the others travelled
via Tueri to Viljandi. Later subject heard that Linda LUIK was apprehended
and sent back to Kolpaschevo.

.	 •	 .

October 1947 subject returned to Saunakuela. Subject allegee that he was
involved in robberies of the distillery in Aavere in order to get money
which he did by selling the stolen liquor.

-
On 13 February 1948 Subject went to Viljandi. Subject's friend, Ilmar
ILVES waaJi4,fledwhile driving a bus. His documents were taken by officials.

ALR

Subject was informed that it is possible to buy passports in Viljandi, so
subject decided to buy a passport for ILVES. 	 • ti614011

04012mIn Viljandi subject entered the office building (a white house formerly
owned by an Estonian advocate located near a playkround) of the NKVD
pretending he was liner ILVES. When subject entered the office of the UKVD, tramen
he was still carrying the passport of POLDSAAR and also the Parabellum
(pistol) both concealed in his pockets. He told them that he had been
a partisan and after the rule of amnesty he wanted to legalize himself and 	 mala
also needed a passport. Before he was questioned re documents he requested,
a red haired strong built Russian rushed into the room and started firing

EIL-C745211questions at subject--what play subject was in " where subject's documents
were, etc: Subject showed them the documents he had in the name of Pritt

mmnwmPOLDSAAR. Subject was interrogated by several different people, and he

Before the above incident subject lived in a hotel with one Lt. KIKAS,
whom he never saw again, and Ilmar ILVES,who waS later arrested in the
hotel.

•

15 February 1948 subject walked back to the villr.ge of Saunakuela.

Subject was again without documents and as far as he knows the real
Pritt POELDSAAR was subsequently arrested.

(Note by Interrogator: Subject needs a longer time to think before he
continues).

New Documentation

In the summer. of 1948 subject set himself up in Vaegeva as a pass control
officer. During darkness he ordered some peasants with "Stoi - passcontrolle"
to stop while he examined their documents. When he found a man who had
a passport whose birthdaje was listed about the same as subjects, he took
this passport and fled.cc "-^s.

smcisvag
finally confessed that his real purpose in being there was to get documents
for a friend. Subject's documents were confiscated and he was sent to a	 ;zrama
room on the ground floor near the guard room. fortunately they didn't find 	 -
the pistol while searching subject. A sentinel with a rifle was guarding .
subject. subject asked the guard for a cigarette and with the pretense of &mean
getting a match in his pocket he instead pulled out his pistol, told the	 op

guard to be quiet and open the_door, and through another door subject fled
to the street.
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Subject used these documents until ho was apprehended in Tallinn July 1950.

Subject does not remember the name under which he lived fromthe Summer
1948 until Summer 1950 nor does he remember the birth date and birth place .
listed on these stolen documehts. Subject worked as an agent of the
government economic department.

Subject again substituted his own picture for the one to whom the stolen
passport originally belonged. (As explained on page O f this procedure
will be explained in detail by INKTOPAZ).

:Pomo (Interrogators Note: . During the interrogatien subject kept attempting
to change the course of questioning by going off on other , subjects such
as the people he knew while he was a partisan some of whom are listed below:

0=2 Subject visited Family GRUNBADM of Tallinn, Raudtee Street (number unknown)
oocasionaly before he was apprehended in Viljandi.

II
Family VASKO of Tallin-Kivimae was visited by subject until 1950.

)(-Hugo TREFFNER, Tallinn, Tataristreet, the son of the former director
of gymnasium Treffner in Tartu.	 •

emoujIW4a142 Alfred' KEERD (?), of  Tallinn_
Elvil-KDKK atalaa near Tartu
Battle in marshy place near Lake of Endla

Damon
ifingrajtSubject's group of partisans "requisitioned" a civilian truck and attacked

JJww" a dairy to jet cheese and butter. NKVD was informed of the theft' of
dairy foods,appeared to make an arrest and seeing that the partisans

02:3khad fled followed the partisans to the marshes of Endla at which point,
according to subject, a battle began which lasted 2-3 hours. The partisans
suffered no casualities but subject noticed several NKVD men on stretchers
later.

After this epiaode Endel UUDEKULL and Edgar RANNISTE became separated from
the partisan group. Subject later found out through Rosa OLUP that
.Endel UUDEKOILL was possibly in Vorkuta and Edgar MllTISTE,JKaraanaa..

Rumors were' c i rculating that the Russians were about to start a new
mass deportation.

The partisans warned the people of Estonia of this possibility.

The Russians started the deportations in March 1949. According to subject
nothing of significance took place between the battle of Endla and the
deportation order. VASK, whose daughter.: subject attempted to bring back
to Estonia(see page 8), was deported.

7—MC --
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was employed by Ale-Coq brauerei in Tartu.
warning action was one KarrilLVAAR, Tallinn-Hiiu, Hiiu Street. Her brother
One person who was allegedly wed from deportation by the partisan's

LSUbject was informed in May 1949 that in the forests of Pada, oppOsite side
of Varangu, there was another partisan group in hiding. Subject's groUp:
decided they wanted to make contact with the other partisans in the forest
so a school teacher from Pada (leader of the group HEINE, PUUSAAG, and
PARTS) went to the house of the forest gamekeeper and requested the game-
keeper to arrange the meeting. Subject's group was instructed to wait in pgbimm
a lighted room so that the other partisan group could observe them through '
a window to make sure that subject's group was rt.ct actually anti-partisans
(Anti-partisan groups were stationed in larger villages and towns to crush"'
any partisan movement which might arise.) Subject knows of onn such anti-Can%
partisan a fnuTIATTIK.	 16161
At this particular, time they did not make contact with the other partisan samnja
group, but the gamekeeper informed them that they would be notified later
as to when the actual meeting would take place. 	 gra

mnuojSubject's group moved to Vahukula (a small village) to visit with family 	 bm

JURIMAE. Fear Liigvalla subject's group became involved in fighting with 144srgAsia

• anti-partisans at which time PUUSAAG was killed. Subject remained in
the village of Vahukula until September 1949.	 :=2

Egaida
Subject attempts to flee to Finland

Subject, travelling mostly at night, went as far as Leningrad; from here
travelling by train in the direction of Murmansk, he got off at a station
on the north shore of the Laadoga Lake. After dressing in warm clothing
and discarding his suitcase in some bushes he started to walk a distance
of 500 km. About 3C km before reaching the Finnish border he became very
ill and decided to return to the nearest station (name of which subject
cannot remember), took a train to Leningrad and then back to Estonia.
This took place at the end of Smptember 1949.

In October 1949 PARTS became separated from the rest of the group. Circa
December 1949 the NKVD attempted to break up the group of partisans hiding
in the bunker in Saunakueia (see page 7, the reference to the group
hiding in the cellars ” of farm houses). Subject again visited Rosa OLUP
at this time. VAINOMAE's participation in this bunker group was discovered
by the'NKVD.

It

How VAINOMAAE was apprehended by the NKVD: Subject and VAINOMAE travelled
to Ambla on getting a message from Ambla that VAINOMAE l s mother had died.
When they arrived in Amble., they discovered VAINOMAE's mother was alive
and living in a farm house in one room along with two other women who
occupied another room. It was impos:Able to get to the mother's room
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without first going through the room of the two old women, so subject
and VAINOMÃE decided to enter . the mother's room by climbing in a window,.
On hearing the commtion caused by this method of entry, the two old

women,thinking it was . burglars,alerted the militia control post who'
immediately surrounded the farm house and captured VAINOMAE. Subject •

managed to escape and until July 1950 went from one friend to the other
for short periods of time.

On 22 July 1950 Subject attended a singing festival in Tallin. At fin.is
festival he met an old friend PASTAK who attended with subject Junkerschule
in Bad Toelz and was also a member of the 20 SS Division. bubject alleges
that he did not discuss with PASTAK his renewed plans to flee to Finland.
PASTAK was never imprisoned for his membership in the 20 SS Division.
Oneday while subject was sitting on the ground, he was apprehended and :IMMO
pinned down by 4 militia men. He was taken to the militia station near amm
festival square, searched and relieved of his documents, pistol and some
gold coins. After ir hour. of questioning he was taken to the NKVD investi
tion's prison (formerly the Estonian War Department) located on Pagans
Street in Tallinn.

Additional information on ](ORE (previously mentioned on page 6),

Navy Captain KORE was by profession a numismatist. He was allegedly
killed in prison in Viljandi at the end of 1945 or beginning of 1946.

MOWAIS
In 1946 Mrs. KORE gave subject and Endel UUDEKUELL about 7 kg of silver
coins, platin coins and rings. Subject and UUDEKUELI. hid the coins in. M'sra:a
a bath house (subject later corrected this to hen house) and each was	 ara.mw.w
authorized by the other to use the coins as they needed them. Subject
claimed that UUDEKDELL drew from this source of income more often than
subject did.

In the prison in Tallinn subject was again searchea and sent to a cell.
On the third day he was called for and interrogated by a Russian Major
in Russian with the aid of alinterpreter. The Majoradescription is strong.
build, ca 180 cm, hair cut off, ca 100 kg. The interpreter's description
is well dressed, 174 cm, ca 70 kg, dark hair.

Subject was instructed to tell the truth. He was sent back to his cell
for the night and the next day interrogated by the same major but this
time the interpreter was a Jewish looking woman. He was again told to
tell the truth, given cross examinations and asked questions on the
20 SS Division, all of which subject answered negatively. The major
was relieve by another Russian man who confronted subject with a roster
of officers belonging to the 20 SS Division. The name Erik HEINE was
pointed out and subject seeing it was hopeless to give false information
at this point told all about the 20 SS Division. The interrogation
lasted the entire night.

Subject was repeati,dly told to tell everything he knew. The papers

from several investigations in whichsubject_Participated while he was

LEHI
MEEla
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a member of the Political Police in Tallin bearing subject's signature
were shown to subject and he was asked if the signatures were his.

More interrogations were conducted the next night and subject was asked'
if he participated in the torture of Soviet citizens while he was an
agent of the Political Police.

After 2 weeks subject was transferred to cell No. 3 along. with 2 other
Estonians, one imprisoned for distributing anti-Soviet leaflets and the
other, a younger man, imprisoned for his membership in the underground

	

. organization known as "Vaba Eesti" (Free Estonia). Subject does not 	 :2,Mum
	remember the names of those two prisoners. Subject remained in this	 akom• cell for 3 days during which time he was again questioned on his activities

of the last 4 years.

Cent)
Subject wa.s then transferred to cell No 13 also containing 2 Estonian

	

prisoners (one of them a fnu PEDAK formerly in the German Wehrmacht).	 BAIA

In December subject was transferred to the prison in Tallinn on
Patarei Street (formerly Estonian central prison)..gote on previous page
subject identified this building as the former Estonian War Departmenr.
•Subject was again questioned about his past, where and how he lived
since his escape from the Beckeri prison camp (see page 2).

Subject said he received money from his father a story similar to the
one ht previously told about the coins wtrich were hidden in Tartu,
Lille Street and which previously belonged to Captain KORE. Subject
explained that during most of his winter travels he spent most of the
nights sleeping in railroad station waiting rooms and occasionally he
would stay in hotels. He also told his interrogators how he bought and
stole documents.

:Ma
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Subject was sent to cell No. 7 with 18 other men,3 of whom subject remembers:

Ants - from_Taalinn,  a journalist was imprisoned for trying to
flee to Finland

TBRANT	 - A German parachutist who was captured buring WWII behind'
Soviet lines.

(IKRUICS, Artur

. 111DtVI1E	 - A chaplain in Oleviste Church arrested for an anti-Soviet
sermon.

The council of the city of Tallinn Fire Department was an anti -Soviet
organization.

In one of the cells in the prison on Patarei Street in Tallinn the
prisoners awaiting the death sentence were interned. Subject was sent
to this cell for which he says were psychological reasons.

Subject decided to tell his interrogators that he was not really an
Estonian but of Germasoigin and proof —Of- this was ids . transfer in 1941

-



€1-,) rnn-1
.	 •	 ;

•■•..

There was no possibility for an appeal.
• to,a,A,
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At the end of April 1951 subject was sent to Peresilka in Lasnamae-Tallirkra
II

and after one week he was transferred to Leningrad where he was interned artET;
in a 5-story building located near a park. 	 .	

.4;;;•,1

Subject met the following people at this prison: 	
:as=MS

)UMBRE, Heino	 - From Tartu, served with the 'criminal police.
a Atik,	 Memsull:

7. LEPITS	 Served with police. ffnEmmu

- (LtjkKAGII	 - Was with German Army	 CIO

...	 .
7-REBANE, Irene - An ,Estonian girl, born 1923, was employed before as a

editor on the Soviet Estonian newspaper "Ohtu leht"
. (Evening Post).

Nielo%14.0
After two weeks here Subject was sent in a prison convoy via Volodka,
Kirov, Molo/tov to Solikamsk. At the collection point in Kirov subject met
one Lembit)'PENSA, an Estonian, born 1923,  they travelled together to
the Kalavnaja in Solikamsk.

An Estonian doctor,a fin/KASK, was employed in the dispensary of Kalavnaja;
he was the only doctor in the dispensary who refused to folio* orders of
the NKVD to send sick prisoners to work on extremely cold days. Fnu KASK
had formerly had a program on the Estonian radio during which time he

, gave a five minute lecture on health.

- 15 -

from Estonia to Germany as a Folk German.

At first the interrogators did not believe this new story of subjects
but after sending subject back to his cell for 2 to 3 hours and then
later reinterrogating subject to clear his citizenship and nationality,
he was acknowledged as German.

In February 1951 subject's file was assigned the 206 which meant that
the investigation on subject was closed. Subject's ten year sentence Az;tf.t d

was pronounced by a special commission and he had •to sign a paper which ge w't
certified that he had been told and accepted his sentence.

•

Irene ,REBANE was released and she and subject continued a correspondence.
(Subject had a letter froM REBANE in Russian).

In August-September 1951 subject was sent to Palom where he remained until
October 1952.

Here he cut fire wood for a steam engine of an electrical station and
later he was assigned to a railroad maintenance team building a new
railroad bed to the fores.

In Palom subject met an Estonian, Uno'OLL, b_cam_1.923-in KuressanrP who
was imprisoned for his activities . in_theunderground movement in Kuressaare.
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October 1952 subject wan transferred to Dolgoe where he stayed until .
- January-February 1954.

Additional information on the transfer from Kargopol to Solikamsk:

In Kargopol subject devised a primitive type compass 'which ho Intended, to
use during a planned escape. then he went to the forest to perform his 	 mamde
daily work ho took some bread, sugar and his compass. eor some reason
he was searched and when the items were discovered he was apprehended 	 •

and sentsent back to Solikumak. Solikamsk and the other prison camps were

4:4,2
From October 1952 to July 1953 subject worked in a brigade of 5-6 men	 161161
in the - forest cutting fire wood.

while subject was working in the dispensary he observed one doctor who
charged the prisoners for treatments. The price for one day treatment
was 5-5 rubles, a week was 25 rubles, a month 50-60 rubles, and if a
prisoner needed hospital care the doctor requested 1)0 rubies before
he would recommend the prisoner be sent to the hospital.

The doctor frequently received parcels from home which were not checked
by the guarde l since doctor , s .packages rarely-were checked, and these
packages contained narcotics which the doctor bold for blackmarket prices
to the prisoners. "Plan", a narce,tic in a small bullet form rith a diameter.
of 2-3 mm,was sold for 9-10 rubl ,,e; 1 gram of morphine sold for 400 rubles. -
Government issued penicillin war given only on receipt of rayment from
the patients.

In the camp a package of black tea sold for 10-15 rubles the normal price
in the shops being 3 rubles; vodka sollin the camp for 45 rubles and
in the shop for 21 rubles.

Subject met two Estonians in Dologoe:

1. Richard.XINTER	 - born 1903, who was serving P. 25 yecr sentence for
trying to jumeship in a Finnish port.

2. OskalKARJAH1RN - born 1914,  repatriated from West Germany, sentenced •
20 25 years because he failed to get documentation
on his return from West Germany.

"atas
soot'
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St
sotheratilknown in Russian as "Vse Sojusnoi Strafnak".. . 	 •	 •

In the meantime a Thu PEDSA arrived in Dolgoe and was assigned as a first arg:
aid man in the dispensary. From July through January/February 1954 subject
Was assigned to the dispensary as a handy man.

=v.=
famtt:
:=NEEs



datoff

LEA

=EMS

4:>;:rer'. F777)777— —7

soir gist %aid	 Otte.,
- 17. -

Two more Estonian acquaintances of Subject in Dolgoe:

1.- MihkeALAUS	 -.1fli.a9..7, a police Sergeant from Tallinn, sentenced
to 25 years.

2. KarlRETT	 - boa. a member of the 20th SS Division, sentenced
to 25 years,

During the winter 1955/54 subject was transferred to Perevalka where he
stayed until August 1955.when the political prisoners were separated from
the criminal prisoners.

First subject was put to work on railroad , construction and maintenance
teams, later he was assigned to the forest cutting fire wood.

From November 1954 until May 1955 subject was confined to the hospital
of the prison camp in Perevalka with yellow fever.

In Perevalka subject had a German friend, one Ottc)(KNISPEL, who at the
present time is somewhere in Nest Germany.

August 1955 subject was transferred to Olp Kusmanski.

Note: Prison camps in Kalavnaja, Palom, Dolgoe and Perevalka belong to
Olp of Simsk. The administrative structure in the "Vse Sojusnoi Strafnak"
is as follows:

etric

Wzezczei

f CO2FAA

' Komadirofka (Camp) - 600 7700 prisoners (Palom, Delgoe, Perevalka)

• Olp	 - 10 Komandirofkas; (Simsk, Kusmanski)

• Kolp	 - 5-6 Olps; office in Solikat,k

Ulag	 - location in Moscow; all prison camps in Soviet Union
are under the command of this body.

The attached sketch is subject's interpretation of the system.

Subject's mailing address in Simsk and Kusmanki during this period was
Erik HEINE, Komi ASSR Solikamski raion, Mailbox 244.

Subject cannot remember the name of the Komndirofka where he was in Olp
Kusmanski.

He worked with a railroad construction brigade building the railboad bed
as far as the Kama River. This point was the main loading area for wood.

riu Re,
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owing Estonians in the romandirovka under OLP Kusoanski:

- 112ED__19.10 sent(inced to 25 years in 1941 for his
partisan activities in Estonian forents.

- b2rn .195A, from_yellinnv sentenced to 25 yours for
. participation in underground activities and pamPhlet

distribution.

- born 1896, formerly Burgermeister of Polteamaa/
Estonia

born 1930, from Tallinn, was a student in Moscow
when he and 5-6 of his friends were arrested for
preparing a roster of people deported in 1949 and
accused of handing this list of names and an	 .
analysis of the deportation of 1949 over to British
intelligence. TUNGAL explained to subject that
the contents of a British diplomatic pouch which,
contained this material had been photographed by
Russian Seuret Police. TUNGAL and his 5-6 friends
received 25 years for this act.

During September 1955 An the camp in Kusmanski Subject became acquainted
with Ivan Grigorevitcl&LJOCHIA, born 1920, 165-170 cm tall, brown eyes,
dark blond hair, had a beard like Trotzki (later shaved off), good teeth.
Subject and ALJOCHIN worked in the same brigade and slept in the same
barracks. At the end of Septeiber ALJOCHIN revealed that he had been
observing Subject for a period of time and he was collecting information
on Subject. ALJOCHIR further explained ie he is a member of a Russian
inderground movement with ab aut 70,000 members called "National Demokrat
^titseskaja Partija Rossia". ALJOCHIN felt that subject, as a former German
officer, would be discharged from cami and in turn be able to tell the
free world, especially German or American officials, about this organization.

Main Problems:.

1. Contact
2. Support

ALJOCHIN explained to Subject that when making contact with this organization
one shoUld write to Georgi PavlovitchXKoNNCHILOV, Orlovskaja Oblast,
Dmitrovski Raion, Derevna Stolbische;or when making a contact through a
messenger this contact should be made during 1957 or 1958 during the
months of May or August only.

In support the organization is in need of technical eqt:ipment for
communications (radio, printing rotators etc:).
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1, 2, 3, 4 Komadirovkas (camps) Palom, Delve, Perevala
there were 7-8 Ihaandirovkas

6, 7, 8, °LWOW is a ahortiLe from russien title of U....1 5

lo	 cempirotateM);	 Kurmaaski •tanthere were
as 5-

. 9, 11	 ICOMW:(shorting), adaitruateative aatre of subrs'rWaxer tOLP watilocated•in Solikkask •

12	 (K)CULAQ.— probably n iEuT;;.ALROI UPRATISNIK

The area containing the Komandir::vicat (L. 2. 3. 4), OLD,

5) And KOLP (9) wa g called USOIAG (probably URALSE1-601,77.
LAGROI)

11 — prabably "NEUROPIAGI 1St lo t I KCs in 'Neuroplaa":ya
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At the end of November 1955 Subject was arrested along with ALJOCHIN,
2 Latvians and 2 Russians (one of them half Chinese and half Russian) and
sent to the municipal prison in Solikamsk.

Subject, ALJOCHIN, one Latvian and one of the nussians were confined in
the same cell until January 1956.	 •
	

DOM=

Subject met Burkhare'SCHIDLOVSKI when burghard was on his way from Kusmanki
to.Potma.	

•	 411=111
Subject was again being investigated at which time he was queried in detail
on his friendship with ALJOCHIN and about the pamphlets distributed by 	 .16J61
ALJOCHIN. Subject's replies to all questions were negative. Subject 	 mwmammg
'told his investigators that his friendship with ALJOCHIN was based on
the fact that Subject tutored ALJOCHIN in German.

ALJOCHIN told subject at one point about ALJOCHIN's friend Igor MICHAILOV
who was imprisoned in a disciplinary prison (probably the prison on Patarei !Mtg.!

Street, formerly the Estonian Central prison in Tallinn, called "Leningrad")0Miali
in Tallinn. The father of Igor was a high Russian officer and .possibly.
in West Germany ??? (Note: Possibly the chief of operation "Sner commanded
by a General MICHAILOV??? in .East Berlin). Igor's sister was also a good
friend of ALJOCHIN and they frequently corresponded. Igof told ALJOCHIN
that he was studying philology at a university in Moscow and at this
school intelligence tradecraft was taught. IGOR was imprisoned because
his intentions to visit his father in the g est became known.

January 19)6 ALJOCHIN was transferred to another cell and he and subject
became separated.

• •

Seven to ten days later the investigation was suduenly discontinued and
subject was sent to Potma near Moscow to the )85/7-1.

Subject was interned in the following camps in kotma:

385/y-1	 - February 1956-March 1956; the work shop in this camp had
a furniture factory and also a shop for cutting figures
for chess, dominos and other games.

3 8 5/5 - March 1956-June 1956; this barracks was known as "Strafnoiu
(punishments), and subject was sent here because he was
responsible for organizing a hunger strike at 38)/7-1

• protesting the camp's administration system. The prisoners
on several occasions requested that a representative from
•Mosbow come to check into the situation, but the
representative was never forthcoming.

385/7-1	 - June - July 1956; subject went back to 385/7-1.

3 8 5/10	 - June - October 1956; This was a camp for invalids, subject
was sent there because he was weak and couldn't work.
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Fotma II	 - October 1956 - 13 November 1956; This barrack was a transfer
point.

Subjoot explained that
"Strafnoi" (385/5),

SchidlOvski and Dengg Kalous were also in

Arno BUTT

inu'FILVE

Thu SOOTS

Daniel)(MOHL

X
Thu ANDREKSON

_Fan TAMM

\<,Artemi LETS

are Estonians subject met in Potma;

- Itern-29367-aPprehended in 1954 or 1955 for partisan
work in South Estonia.

born 1906, a butcher fron Estonia interned in the
camp for invalids)" His brother was a policeman
in Tartu allegedlyiTn West Germany.

korn19_21formerly a(Lt) in Germany, comes from 

• born_1932,:from Virumaa, attempted to flee to Finland.

born 1931, tried to flee from Soviet Navy in which he
served on a cutter in Finnish Gulf. SOOTS said that
Russian submarines are covered with a thick layer of
raw rubber.

- born 1921 comes from Tallinn voluntarily served in
Finnish Army 1943/44. MOEHL, according to subject,
said that in 1946 he and a friend were flown from
Stockholm and dropped into an area near Keila,
Estonia where they were partisans for li years when
they were arrested.

- born 1933, served in the Soviet Air Force in North
Karelia, arrested for trying to steal an airplane
to escape to West. Mother and sister in USA, father
lives in Faernu.

- :11/1,7_14.9.6, a farmer from Tartumaa, ' sentenced to 25 years.

- born 1919 from Saaremaa,  Paersamaa vald, village Luupupe.
A rdative, Mihkel VALI, possibly in MC--

AlekseAETS

faJOUNAP	 - izorrerly in the Police Battalion under
Major SOODEN.

Note: Arno SIN

•

 T told of a repatriant from West Germany, Egon'SCHULTZ, who Was
arrested and imprisoned in 1955 and later discharged and now working and
living in Tallinn as a TV technician.

\
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Additional information: In Potma between February 1956 and September 1956
subject met an Estonian speaking Swedish-Estonian named Artur TAMVELIUS
born 1910 . who was discharged through Potma in September 1956 and later
subject read in'a newspaper that TAMVELEUS had returned to Sweden.
Subject asked TAMVELIUS to report to the free world or especially to
an Estonian organization in Sweden the fact that subject was imprisoned.,

In 1947 after subject's arrival from Siberia, he heard that Russians
were going to issue. Russian passports to Estonians. (Note: Subject says
before when he referred to the investigation of Mrs. STALLMANN of
Hermannsburg that the passports were issued for Estonians in 1945).

In Potma subject was told by KaljtNIRK (born 1928) that Partisans were
operating in the forest of Virumaa in 19461/1947 and among them was an
East Prussian German who spoke Estonian. HaniCHESSLER had also mentioned
the county of Virumaa. HESSLER once lived in KOELN but fled to the
East Zone October 1956.

The doctor mentioned previously who took bribes from the prisoners was
MAMEDOV. SCHIDLOVSKI also knew this doctor.

. In Kargopol subject met a former "Smerth spinov" man who told subject
about some of the methods the Soviet Secret Police used to recruit agents. SEMIC
The NKVD assigned one of its better looking officers to make contact
and cultivate the wife of a French Embassy official in Moscow. The NKVD 	 ilaszawal
man was given money and su pport for this assignment. It was arranged
that the two should be photographed together, and then the wife was

Waalshown the picture.by which she was blackmailed into supplying the NKV1
information on the French Embassy. She worked for the Russians for

years before being ordered back to France by the French Government.

In Perevalka in 1954 an imprisoned Russian engineer told subject about
a project in Moscow on which he worked building two factory halls with
very thick !ails and ceilings (ca 3 meters iron and cement). The engineer
did not knowYwhat these halls were planned. Still laker this same
engineer told of Large uranium deposits in the Bay of Kobi.

A criminal police member, who was imprisoned for stealing, told about
working in 1950 building streets and railroads in the Kobi Bay area.
This same person worked on construction teams in the-Volga-Don Canal.

Before and during the Korean action the Soviets recruited the prisoners
with the promise of paying them 18.000 rubles.

Potma had various nationalities internees among them an American called ,
Amu" who had Austrian documents. This American left Potma November 1956.
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June 19)5 when the first group of German POWs were discharged, subject,
on several occasions, sent his name and parent's address to the Deutsches
Rotes Kreutz through one of these returnees, a welter ENDE who is possibly
working with the University of Heidelberg.

Subject's first replyfronthese attempts was a can sent by DRK in Hamburg
26 June 1956.

Subject's discharge was arranged by the DRK.

:tumors of the discharge were circulated around in Potma.

Subject left Potma 13' November 1956 and was sent over to Puykova where
he stayed Until 26 November 1956. On this date they departed for Berlin
and upon arrival here they numbered 29 persons (24 men and 5 women) all
of whom were handed over to German authorities.

From the 29 persons subject remembers the following:
.	 ..,,,,

1. DengoelKALOUS	 - Rheydt 4 am Sternfeld 27 F, known by subject
since Febuary 1956.

2. Burghart SCHIDLAVSKI - Berlin Wilmersdorf, Marbacherstrasse 18, known
by subject since 19)2 and also spent alot of time
together.

•
3. Aleksander MEYER -

5. Edwin JEULENBERG

weissenfels, Post Rehms ueoer Linz/Rhein, known by
subject since February 1956.

0:0:0Obereisenbach, St. Julian, Kreis Kusel/Pfalz, known LALJIby subject since February 1956.

- Lauenbrueck (im Stell) Kreis Rothenburg -Hannover.

Subject tells of two melodies allegedly composed by the prisoners in the
Patarei prisou--one wail and one song. Subject would like to give the
tunes to a composer and have them played over Voice of America. Subject
says that these melodies are known by thousands of Estonians.

In Potma II subject met an old German Communist, VictoARIEST, presently
living in Hamburg, who fled Germany in 1933 and escaped over Spain,
Denmark and then to the Soviet Union (?). PRIEST worked for the
Communist Party until 1946 and after World War'II was imprisoned by
the Russians spending part of his time at Varkuta. PRIEST has a weak
character, ca 185 cm tall, and •circa 45  yaar q  old.


